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Գրաբարում կան մի շարք գոյականներ, որոնք ունեն միայն հոգնակի թվի ձև, չնայած 

իմաստով եզակի են։ Այդ բառերից են, օրինակ, կ ե ս ւ ն ք , ա ղ օ թ ք , մ ի տ ք , ա ն է ծ ք , դ ժ ո խ ք և ա՚յլնէ 

Այս անեզական (ւատ՚ piսга 1 ia tantum) բառերի կատեգորիան Հատուկ է ոչ միայն հայերե-

նին, այլև հնդեվրոպական մյուս լեզուներինt 

Րնչո*վ է բացատրվում այդ կատեգորիայի գոյությունը լեզուներում։ Ոչ բոլոր դեպքերում h, 

որ եզակի և հոգնակի թվերը բացարձակորեն հակադրվում են իրար, այսինքն՝ եզակին 9,,լձ9 է 

տալիս մեկ առարկա, իսկ հոգնակին՝ մեկից ավելի առարկաներ։ Հոգնակի թիվՐւ բուն հոգ-

նակիությունից բացի, արտաՀայսւում է նաև հավաքականություն, ամբողջություն։ Դրա հետևան-

քով հոգնակի թիվը ոչ միայն ցույց կ տալիս մեկից ավելի առարկաներ, այլև այն եզակի առար՛-

կան, որը բաղկացած է երկու կամ զանազան մասերից։ Պրոֆ. Աճառյանր այդ մասին գրում է* 

^Հնդեվրոպական լեզվախմբի մեք էլ հոգնակին հատուկ չէ միայն մի առարկայի, որ երկուսից 

ավելի է թվով, այլև այնպիսի առարկաների, որոնք թեև մի հատ են, Բայց բաղկսէցած են զա-

նագան մասերից, այսպես՝ 4 ? / . а Х о С €աղՅt 7 . р £ Я С €միиз, լտ. СЗГП6 վմիս՜Ֆ» Հոմեր• £ e i 3 t 

վՀատիկ*—վեգ» yava's . Հոմեր, оу еа, լտ. bigae, Հսլ» kola և Հյ. էկաոքՅ Հոգնակի ենI Նույ-

նիսկ երբ առարկան bjlljnL if ասից է բսւղկացած, դարձյալ գործ է ածվում Հոգնակի ձևով.֊ 

ինչպես՝ դուռը, որ վեգ. d(lMS, Հսլ» d v f r i , լիթ» dUTSS, Հյ» դուրք, Հն. 86pat, /«ւ. for6S ձևերով 

Հոգնակի է. նույնպես—էիթ՛ ПЗБГЗ l էկոկորդ*, սանո. O S t ^ a S €շրթու.նքՅ—Հոր ԱՏէՅ €բե րան> 

Հոգնակի են ձևովՏ Այս պատճառով կսւն բառեր• որոնք անեղական են, այսինքն if իւք իա յն 

Հո պնակի ձևեր ունեն, ի նչպեսՀ լտ• Յ Ո է 3 6 — Դ ' 3 ՛ էՅՏ (դո ան շեմ երըՅ կամ Հատկապես քա-

ղաքների անունները, ինչպեււ AO^vai (Աթ ենքՅ, ПХаТЕЯ1 վՊ լաաեա), Հյ. Հայզ, Վիրվ> г 

Րղնունիք, Կարս, Ագուլիս, Մասիս (Հգ» Հ J f j - ) և ւսյլն$1 •* 

Հնդեվրոպական լեզուների մեք անեղական բառերի առաջացման մասին այս նույն բացա-

տրությունն է տալիս նաև Ա. ՄեքԼն2։ 

Պրոֆ. Աճաոյանը գտնում է, որ հայերենի անեզական բառերի որոշ խմբերի հնությունը 

հասնում է մինչև հնդեվրոպական հիմք լեզուն։ Նա գրում է. «Հին հայերենը նախալեզվյան այս 

դրությունը պահել է. b r b u f գործածվում է հոգնակի ձևով մի միակ առարկայի համար, որով-

Հետև երկու մասերից է բաղկացած, ճիշտ ինչ. Հն. ТГрОООШа Հոմանիշը, Հյ• ադաւրթ Հա-

մապատասխանում է ճիշտ լտ. p r t ՝ C 6 S ձևին և այլն։ Սակայն ավելի Հետո միության գա-

ղափարը ՀետղՀեաե Հաղթանակում է. այսպես ստեղծվում է ւր. ւո.ն, փխ» / ա • f O f 5 S , 

tur' l , լիթ. d £l r y Տ անեղականն երի**։ 

Հայերենի անեզական բառերը հսկայական թիվ են կազմում. նրանց քանակը հազարից՛ 

անցնում էւ Առաջին անգամ դրանց գիտական ուսումնասիրությունը կատարել է պրոֆ. Հ. Աճառ-

յանր իր ((Լիակատար քերականության» երրորդ հատորում։ ճիշտ է, Աճաոյանից առաջ ուրիշ-

ները ևս խոսել են բառերի այդ խմբի մասին, բայց նրանց մոտ չենք գտնում ոչ դրանց գիտա-

կան վերլուծությունը, ոչ էլ դասակարգումը։ 

1 Հ. Աճառ յա ն, Լիակատար քե ր ական ութ յու Ъ Հայոց Լ^''1'/1' ՚ Հատ. 3, Երևան г 

1957, էք 236 ֊ 237։ 
2 Տե՛ս А. М е й е, Введение в сравнительное, изучение индоевропейских язы-

ков, М.—Л., 1938, ki 344։ 
3 ln> յն տեղում, էշ 2371 



Պրոֆ. Աճաոյանը հայերենի անեղ ական բաոերը բաժանում Է երեք իմաստաբանական 

խմբերի. 

ա J Անեզական բառեր, որոնք թեև ցույց են տալիս մի ամբողջական առարկա, բայց բ աղ-

•կացած են զանազան մասերից» օրինակ կառք. 

Բ/ Երկրների և գավառների անուններ, ինչպես՝ Հայք, Վիրք, Սիւնիք. 
գj Վերացական բառեր. ինչպես՝ վարք, կրոնք, միտք և այլն։ 

Այնուհետև նա անեզական բաոերը միաժամանակ բաժանում կ զանազան ձևաբանական 

յսմբերի։ 

Անեզական բաոերի աոաջին խ ո ւ մ բ ն են 1{սւզմում ւսնք ւ յերջավորուբյուն ունեցող р ш п Ь г р , 

•որոնք ցույց են տալիս բայական մի գործողություն (բայանուն), ինչպես՝ աղաչանք, լլկանք, 

սփոփանք և այլն։ 

Երկրորդ խ ո ւ մ բ ն են կ ա զ մ ո ւ մ զւ-սւբարյան |ւ վերջավորություն ունեցող ապւսոնի դ ե ր բ ա յ -

՛ներից f—ով կ ա զ մ վ ա ծ սևերը, որոնք այսպիսով գառնում են անեզական գոյականներ, ինչպես՝ 

լ" ելիք, խառնելիք, ծամելիք, ճեմելիք և այլն։ 

«Երրորդ խումբը կ ա զ մ ո ւ մ են աշխարճաբարի այն բ ա ո ե ր ը , որոնք մուն Г վերջավորությունը 

•ունեն և Ր ա յ ) 1 9 շ ի ն վ ա ծ դո յական ե ն . սրանք գրաբարի մեջ հոգնակի են և նրանց եզակին լինում 

Հ ումն, իսկ աշխարհաբարում նրանք եզակի են և նրանց հոգնակին լինում Է մո լնքներ . հետևա-

բար և նրանք աշխարհաբարում անեզական են» 1. այգ բառերից են՝ բաժանմունք, զգացմունք, 

ուսմունք և այլն։ 

Չորրորդ խ մ բ ի մեջ մանում են ա յ ն բ ա ո ե ր ը , որոնք կ ա զ մ վ ա ծ են զանազան նոզնակերօւ 

մասնիկներով և որոնք կարելի Է կոչել «անկանոն հոզնսւկի», ինչպես՝ ազգերանք, բարձունք, 

թիկունք և այլն*։ 

Այս չորս խմբերից գուբս են մնում ահագին քանակությամբ (600-ից ավելի) անեզական-

՛ներ, որոնք Աճաոյանը բերում Է առանձին ցուցակում (Լջք 365—870)ճ քաղելով ՆՀ№-իցւ 

Ամենից առաջ պետք Է նկատել, որ պրոֆ. Աճաոյանը Հան եղա կան D տերմինը գործածում Հ 

շատ լայն իմաստով։ Նրա համար անեզական Է f-ով վերջացող ամեն մի բառ* լինի գրաբարում, 

թե ա՛շխարհաբարում, որի մեջ f—ն ածանց Է և արմատին չի պատկանում։ Ինչպես տեսանք, նա 

անեզական Է համ արում նաև ժամանակակից հայերենի մունք ածանցով կազմված գոյականնե րը՝ 

•ուսմունք, զ զ ա ց մ ո ւ ն ք , բաժանմունք և այլն։ Pայց չկ՜ որ այս բառերը արգի հայերենում թվով 

եզակի են, և սրանց հոգնակին կանոնավոր կերպով կազմվում Է ներ վերջավորությամբ՝ ուս-

•մունք ներ, զ զ ա ց մ ո ւ ն ք ներ, բաժանմունքներ : Ուրեմն՝ ժամանակակից հայերենի տեսակետից 

սւ:գ բառերը անեզական չի կարելի համարելt Օ՛րանք գրաքարում հոգնակի իմաստ են արտա-

հայտել, բայց քանի որ ունեցել են իրենց համապատասխան Ումն ձևով եզակին ուսումն, 

զգացումն, բաժանումն, հետևաբար և այգ բաոերը անեզական չի կարելի համարել նաև գրա-

բարի տեսակետից։ Նշանակում Է պրոֆ. Աճաոյանի բերած երրորդ խմբի բաոերը անեզական 

չեն եղել մեր լեզվի և ոչ մի փուլում։ ՝ 

Այնուհետև, Հ. Աճաոյանը, ինչպես տեսանք, որպես անեզականների առանձին խոսէր Է 

ներկայացնում մի շարք բառեր, որոնք կազմված են զանազան հոգնակերտ մասնիկներով, 

դրանք կարելի կ կոչել <rանկանոն հոգնակի»։ Այս խմբի մեջ են մտնում նաև այս տիպի բառեր 

իշանք, ձիանք, իշեարք, այծիք, հսկայունք, հռետորայք, իշխանայք, խոյեանք, քուերք, ձուանքէ 

և այլն, որոնք ունեն իրենց եզակի ձևերը՝ կշ, ձի, այծ, հսկայ, հռետոր, իշխան և այլն. հե-

տևաբար դրանք ևս անեզական չի կարելի համարել։ Հոգնակի թվի аանկանոնЛ կազմությունը 

բավարար հիմք չէ այդ բառերը անեզական կոչելու համարt 

Ի մ իջի այլոց նկատենք, որ Vանկանոն հոգնակիների» խմբի մեջ գրված են նաև կ ա խ ա ր -

դ ա ն ք և փշրանք բառերը, որոնք անք ածանցով կազմված են կ ա խ ա ր դ ե մ և փշրեմ բայերից, 

ուստի և պետք է մտնեին անեզականների առաջին (անք ածանցով կազմված) խմբի մեջ։ 

Այս նախնական դիտողություններից հետո անցնենք անեզական բառերի վերլուծությանը և 

ամենից առաջ պարզենք, թե նրանք ինչ ձևաբանական խմբերի կարելի կ բաժանել։ 

* ԷԼ ճ ա ո յ ա ЪI Նշվ. աշխ., Հատ. 3, Է9 863: 
2 Նույն տեղում, կշ 863-864: 
3 Նույն տեղում, է9 8641 



1. ԱՆԵԶԱԿԱՆՆեՐԻ ձՍ՝ԼՍ.ԲՍ.ՆՍ.ԿԱՆ ԽՄԲԵՐԸ 

Երբ ուսումնասիրում ենք գրաբարի անեզական բաոերը, նախ և առաջ նկատում ենք, որ 

նրանք բացարձակ մեծամասնությամբ ածանցավոր բառեր են՝ կազմված զանազան ածանց-

ներով, ըստ որում բոլոր դեպքերում առկա է Г մասնիկը՝ կամ առանձին, կամ այլ ածանցների 

հետ բաղադրված։ Այս տեսակետից անեզականները բաժանվում են հետևյալ խմբերի։ 

ա) Րայւսբ ն ե ր ի ց ա ն ք ա ծ ա ն ց ո վ կ ա զ մ վ ա ծ ա ն ե զ ա կ ա ն ն ե ր . — Գրաբարում մեծ թիվ են կազ-

մում ա ս ք ածանցով կազմված անեզականներ/1. դրանց քանակր հասնում կ մի քանի հարյուրի։ 

Այդ ածանցով գրաբարում կազմվել են բազմաթիվ գոյականներ՝ որպես գործողության անուն-

ներ (բայանուններ), որոշ դեպքերում дпцд տալով նաև ղործողության հետևանքը, ինչպե 

ա ղ ա չ ե մ / ա ղ ս ւ > ա ն ք , ա շ խ ա տ ե մ ՛ ա շ խ ա տ ա ն ք , ա ղ ե ր ս ե մ / ա ղ ե ր սւսսք և այլն* Բայարմատներից բա-

յանունների կազմության այդ աիսլը շատ արդյ՚։ւն:սվոր է եղել, և ղ րա բար չան անեզականների 

քանակը անընդհատ ավելացել կ նաև այդ ածանցով կազմվող բաոերի հաշվին։ 

Գրաբարում ա ն ք ածանցով անեղական բայանուններ են կազմվում և՛ ներգործական, և' ՛չե-

զոք սեռի բայերից, ինչպես՝ ա ղ ն ւ ս տ ա ն ք (աղճատեմ), ա մ ո ք ա ն ք (ամոքեմ), ա ն ա ր զ ա ն ք (անար-

գեմ), ա պ ա շ ա ւ ա ն ք (ապաշաւեմ), ա ր գ ա հ ա տ ա ն ք (արգահատեմ), ւ ս ր ն ա մ ա ր ն ա ն ք (արհա-

մարհեմ ), ա փ ս ո ս ա ն ք (ափսոսամ), բ ա ղ ձ ա ն ք (բաղձամ), բ ա ն ա դ ր ա ն ք (բանադրեմ), բ ա ր -

բ ա ջ ա ն ք (բարբաջեմ), բ ե ր կ ր ա ն ք (բերկրեմ), գ ա ր շ ա ն ք (գարշեմ), զ ե ղ զ ե դ ա ն ք (գեղգեղամ), 

զ ա ռ ա ն ց ա ն ք (զ առան ցանեմ), զ բ օ ս ա ն ք (զբօսնում), զ ր պ ա ր տ ա ն ք (զրպարտեմ), ը ղ ձ ա ն ք (ըղ-

ձամ), թ ա խ ա ն ձ ա ն ք (թախանձեմ), թ ա խ ծ ա ս ք (թ"' խծեմ), լ լ կ ա ն ք {լլկեմ), խ ա յ տ ա ն ք (խայ-

տամ), խ ա ր դ ա ւ ա ն ք (խարդաւանեմ), խ ն դ ր ա ն ք (խնդրեմ), ծ փ ա ն ք (ծփամ), կ ա պ ա ն ք (կա-

պեմ) և այլնt 

Բայարմատներից բայանունների ա ն ք ած անցով այս կազմությունը արդյունավոր կ նաև 

ժամանակակից հայերենում, և այս ձևով կազմված բառերի մեծ մասը գործածական կ նաև. 

այժմ, միայն այն տարբերությամբ, որ դրանք րմբռնվում են եզակի, և դրանց հոգնակին կազ֊ 

մըվում կ ներ մասնիկի միջոցով (հայհոյանք-հայհոյանքներ, տանջանք ֊տանջանքներ, կշտամ-

բանք-կշտամբանքն եր )։ Այդ բառերի նմանակությամբ արդի հայերենում կազմվում են նոր 

բառեր, որոնք գրաբարում չեն եղել, ինչպես՝ զ ւ ո ր զ ո ւ ր ա ն ք (զարդարել բայից), դ ա վ ա նան I 

(գա վան ել), ե ր զ ի ծ ա ն ք (երգիծել), թ ո թ ո վ ա ն ք (թոթովել), հ ե գ ն ա ն ք (հեգնել), ն ո ղ կ ա ն ք (նող-

կալ), վ ի ր ա վ ո ր ա ն ք (վիրավորել), ն ա մ ա կ ր ւ ս ն ք (համակրել), ե ր ա զ ա ն ք (երազել), ք ծ ն ա ն ք (քըծ-

նել) և այլն։ 

ա ն ք մասնիկը գրաբարյան (ինչպես և արդի հայերենի) բաոերի մեջ ունեցել է սոսկ 

բառակազմական նշանակությունւ Այդ մասին կ վկայում թեկուզ և այն, որ ա ն ք ածանցով 

կազմված բայանուններին զուգահեռ գրաբարում նույնիմաստ կամ իմաստային որոշ երանգ-

ներով բայանուններ են կ։սզ»Ւ[ել նաև Ումն ե ութիւն ածանցներով (որոնք ունե-

ցել են եզակի իմաստ)։ Հաճախ նույն բալից ա ն ք , ումն կամ ո ւթիւն ածանցներով կազմվում 

կին երկու կամ երեք ձև՝ որպես բայանուն. այս ձևերից են՝ ալեկոծանք J ալեկոծումն I ալեկո-

ծութիւն, անարգանք/ումն /ութիւն, անգոսնանք j ումնք' ո։ թի։ն, բանադրանք j ութիւն, բ արբ ա ֊ 

ջանք j ամն, բերկրանք յումն յաթիւն, դրժանք ՛ումնյո։թիւն, զառանցանք յութէււն, զարդա-

րանք j ումն, զարհուրանքIումն, ^ զրպարտանք j ութ իւն, ըղձան քjումնյո։ թիւն, թախանձանքf 

ումն j ութ իւն և այլն։ 

Րնչո՚վ կ բացատրվում ա ն ք ածանցով կազմված անեզականների գոյությոլնր գրաբարում։ 

1'նչպես արդեն ասել ենք, դրանք կազմվում են բայարմատներից և ցույց են տալիս գործողու-

թյան անուն։ Գործողության անվան մեջ, բա յանվան մեջ ինքնին առկա կ տևականության, որոշ 

իմաստով բազմակիության, ուրեմն՝ հոգնակիության իմաստր։ ա ն ք ածանցով կազմված բա-

յանունները արզի հայերենում եզակի են, բայց և այնպես բառիմաստային տեսակետից նրանց 

մեջ այս կամ այն չափով առկա կ բազմակիո։ թ յան, հոգնակիության իմաստը, ինչպես՝ հ ա յ հ ո -

յ ա ն ք , բ ա մ բ ա ս ա ն ք և այլն։ Ահա բայանունների արտահայտած բառիմաստային այդ առանձնա-

հատկությունն Հ պատճառը, որ նրանք գրաբարում միտվում են դեպի անեզականության կա-

տեգորիան: 

Գրաբարյան ա ն ք վերջավորվող անեզականների հոլովական առանձնահատկությունն այն Լ, 

г, ր դրանք բոլորն կլ հոլովվում են Ш հո/ովիչով, ինչպես աղերսանք֊աղերսանաց, բամ բա սան ք-

բամբասանաց, անարգանք-անարգանաց և այլն։ Ուրեմն՝ հոլովական տեսակետից ևս այդ բա-

ռերը սերտ միասնություն են կազմում/ 



բ) Pui jui j ՝ներից ք ա ծ ա ն ց ո վ ա ն ե զ ա կ ա ն ն ե ր . — Գրաբարյան անեզականների մյուս խումբն 

են կազմում բա յա բներից ք ֊ով կազմված ձևերը։ Մեր հին լեզվում կան բազմաթիվ բայեր, որոնք 

ունեն իրենց համապատասխան գոյականները. շատ հաճախ դժվար է որոշել բա՛յն է գոյա՛-

կանից առաջացել, թե ընդհակառակը։ Այսպես՝ խնդրել, կատարել, սիրել, հոտել, գործեի գրել, 

պատվել, թքել, կարգել բայերը ունեն իրենց համապատասխան գոյականները՝ խնդիր, կատար, 

սէր, հոտ, գործ, գիրi պատիւt թուք, կարդւ\ ։ Նույն դրության մեջ են նաև գրաբարյան անեզա-

կանների և նրանց համապատասխան բայերի մի մասը։ 

Այսպես, ունենք կամիմ-կամք, խօսիմ-խօսք, հանեմ-հանք և այլն, և դժվար է ասել, թե 

դրանցից որը պետք է համարել սկզբնական ձև։ Սակայն դրանց մեծ մասը, անկասկած, ածանց-

ված են բայերից, և միայն մի մասի համար ավելի հավանական կարող է համարվել հակառակ 

ենթադրությունը։ 

Ք-ածանցով կազմված և համապատասխան բայեր ունեցող անեզականները գրաբարում 

մոտավորապես հետևյալներն են. ագոյցք (ագուցանեմ), ածք (ածեմ), աղօթք (աղօթեմ), անէծք 

(անիծանեմ), անցք (անցանեմ), առանցք (առան ցանեմ), ասք (ասեմ),- բաշխք (բաշխեմ), 

բաղձք (բաղձամ), բերք (բերեմ), գնացք(գնամ), գոյք(գոմ), դէպք (դիպիմ)> դիրք (դնեմ), 

ելք(ելանեմ), եկք(եկի), զարմացք (զարմանամ), զրոյցք (զրուցեմ), էջք (իջանեմ), ընթացք 

(ընթանամ), թռիչք (թռչեմ), իմացք (իմանամ), լիցք (լնում), լուացք (լուանամ), խաղացք 

(խաղամ), խօսք (խօսիմ), կամք (կամիմ), կայք (կայ), կիրք (կրեմ), հայեացք (հայիմ), 

հանք (հանեմ), հաւատք (հաւատամ), հմայք (հմայեմ), հնարք (հնարեմ), հոսք (հոսեմ), մեղք 

(մեղանչեմ), մթերք (մթերեմ), մնացք (մնամ), մոռացք (մոռանամ), մուտք (մտանեմ), յա-

րոյցք (յարոլցանեմ), նզովք (նզովեմ), շէնք (շինեմ), շնորհք (շնորհեմ), պահք (պահեմ), ջանք 

(ջանամ), սլացք (սլանամ), ստացք (ստանամ), վազք (վազեմ), վայելք (վայելեմ), տեսք 

(տեսանեմ), տուգանք (տուգանեմ), տուրք (տա մ ) , ցանք (ցանեմ), ցնորք (ցնորիմ), ցոլք 

(ցոլամ)։ 

Ընդհանուր բառիմաստային տեսակետից այդ խմբի անեզականները նախորդներից տար-

բերվում են նրանով, որ եթե աոաջինները գերազանցորեն ցույց են տալիս գործողության անուն 

մոտավորապես հավասարվելով ումն ածանցով կազմված ձևերին, ապա վերջիններիս մեջ դրան 

զուգահեռ զարգացել է նաև առարկայական իմաստ։ 

Այսպես, բերված բառերի մի մասը ցույց է տալիս գործողության անուն, ինչպես՝ զար-

մացք, ընթացք, խաղացք, վազք և այլն, մի մասը հեռանալով իր նախնական իմաստից ցույց է 

տալիս կոնկրետ առարկա, ինչպես ագոյցք (լծակ), ասք, իսկ մեծ մասի մեջ գործողության 

անվան և կոնկրետ անվան իմաստները համատեղվում են, ինչպես՝ ա ն ց ք 1. անցնելը, 2. անց-

նելու ճամփա, ցնսւց ք / . գնալը, 2. ճամփա, քայլելու տեղ. J | | i r f 1. դնելը, 2. գիրք, կարգ, 

ե լ ք / . ելնելը, 2» անցք, ճամփա և այլն։ 

Հոլովական տեսակետից նախորդ խմբի անեզականներից տարբերվում են նրանով, որ 

դրանք բացարձակ մեծամասնությամբ հոլովվում են ի հոլովիչով, օրինակ՝ աղօթք-աղօթից, 

անէծք-անիծից, անցք-անցից, գնացք-գ նացից, ընթացք-ընթէսցից և այլն։ Այս հոլովումից 

դուրս են մնում միայն մի քանի բառեր, ինչպես զրոյցք-զրուցաց, կամք-կամաց, հանք-հանայ, 

շնորհք-շնորհաց , մեղք-մեղաց, հաւատք-հաւատոց, պահք-պահոց, տոլրք-տրոց։ 

գ ) Անեզականների հաջորդ խ ո ւ մ բ ն են կ ա զ մ ո ւ մ ի հ ա ն զ ո ղ աւզաոնի դ ե ր բ ա յ ի ց ք ա ծ ա ն -

ցով կ ա զ մ վ ա ծ ձևերը: Գրաբարյան ի վերջավորություն ունեցող ապառնի դերբայը, հատկապետէ 

ներգործական սեռի բայերի դեպքում, արտահայտում Էր արգի հայերենի ենթակայական դեր-

բայի իմաստը, ինչպես՝ լսելի նշանակում Էր լ ս " դ , օրինակ՝ «Զի թէ ոք լսելի միայն իցէ բանին 

և ոչ ա ո ն ե լ ի » (եթե մեկը միայն խոսք լսող է և ոչ թե անող)։ Նույն դերբայը ստանալով f մաս-

նիկը՝ արտահայտում էր հոգնակի իմաստ, ինչպես* «Լինիջիք ա ռ ն ե լ ի ք բանին, և մի' լ ս ե լ ի ք 

միայն համարեսջիք զանձինսս (եղեք բան կատարողներ և ոչ թե միայն լսողներ համարեցեք 

ձեզ)։ P այց նույն ապառն ի դերբայը որոշ բառերի դեպքում ստանալով f ածանցը ոչ թե ար — 

տահայտում է դերբայի հոգնակիությունը, այլ կազմ ում է նոր իմաստով նոր բառ։ Այսպես, 

լ ս ե լ ի ք բառը, բացի լ ս ո ղ ն ե ր իմաստից, ունի նաև արդի իմաստը, օր. «լսելիք մեր առողջացան 

ղան ա խ աա արութիւն երկնաւոր)) t Նույն ձևով էլ ապառնի դերբայներից 1 —ով կազմված անեզա-

կաններ են հետևյալները. ամբառնալիք (բ։սն վերցնելու ձող), արբելիք (հարբեցողություն), 

՚ Տե՛ս Մ. Ա Ր ե ղ J ան, Հայոց / Ц ' / А ռեսությու՛ն, Երևան, 1031, Լ՝97—29^։ 



128 Մ. Ե. Ա սատր յան 

բառնալիք (ձող), ելանելիք (աստիճան), զարմանալիք, զդեն լիք (հագուստ), դենլիք (ղոհ 

անելու անասուն), րմպելի(ք) լալիք (լաց, ողբ), ծխանելիք (ծխելիք), կատարելիք (վերջ, 

Վախճան), հեծանելիք (հեծնելու կառք, գրաստ), հրա լառ ելիք (կրակ վառելու գործիք), մա-

նելիք (մանելու գործիք), սպառնալիք (սպառնացում), յիշելիք (հիշատակ), նայելիք (աչք), 

հոտոտելիք, խառնելիք (պարան), խեղգելիք (խեղդան), շոշափելիք, ունելիք, տեսանելիք և այլն։. 

Բայերից անունների կազմության այս եղանակը ժամանակակից հայերենում ավելի բեղմ-

նավոր է դարձել, և անորոշ դերբայներից ]ւ 1' ած անցով այժմ կազմվում են բազմաթիվ բառեր, 

•օրինակ՝ ասելիք, գրելիք, բռնելիք, առաջարկելիք, գալիք, պատմելիք, անելիք և այլն։ 

Գրաբարյան հ հանգող ապառնի դերբայներից կազմված անեզականների հոլովական առ անձ -

նահատակությունն այն է, որ դրանք հոլովվում են Ш հոլովիչով, ըստ որում *~ից առայ 

գտնվող ի - ե , հանդիպելով ա-ին, դառնում է ե , ինչպես՝ լսելիք -լսելեաց, սպառնալիք-սպառ-

նալեաց, րմպելիք-րմպելեաց և այլն։ 

դ ) Անեզականների հաջորդ խ ո ւ մ բ ն են կ ա զ մ ո ւ մ ա ծ ա կ ա ն ն ե ր ի ց ք - ո վ կ ա զ մ վ ա ծ նոր բ ա -

ո ե ր ը : Դրանք գրաբարում բավականին շատ են, ինչպես՝ արքունի/mvfունիք, բարիխա^է, 

գաղտնիի ս պ ա ն ի ք , ընտանի ևմ։ տա նի Г, հաճոյ /հան ո յ ք , հայրենիք սւ յրենիք, հրաշալի^\է1-

չ ա լ ի ք , ш/к/шЬ/г /արժանիք և այլն։ 

Նույն ձևով սակավաթիվ բառեր կան կազմված նաև գոյականներից, ինչպես՝ համեմ (կա-

1ւաչի)-համեմք (համ տվող բաներ), խայթոց-խա յթոցք (վերք), պահ (ժամանակ)-պահք 

Հպաս), թեև վերջինս կարող Է կազմված լինել նաև պահեմ բայից և մտնել երկրորդ խմբի մեջ։ 

ե ) Գ ր ա բ ա ր յ ա ն անեզականների մ յուս խ ո ւ մ բ ն են կ ա զ մ ո ւ մ գ ո յ ա կ ա ն ն ե ր ի ց , ա ծ ա կ ա ն ն ե ր ի ց 

Լ բ ա յ ա ր մ ա տ ն ե ր ի ց իք ա ծ ա ն ց ո վ կ ա զ մ վ ա ծ ձևերը, դրանցից են՝ արգասիք, աւանդիք, աւետիք, 

դրուատիք, երախտիք, երաշխիք, երդիք, ընթրիք, կարծիք, հարկիք, հաւաստիք, շնորհիք, ուտիք, 

պարտիք, ջախջախիք, տաժանիք, հարսանիք, նաև բաղանիք։ 

Անեզականների այս կտզմությոլնր գրաբարում արդյունավոր չի եղել, և իք ածանցով կազ-

մը վա ծ բառերը մեծ թիվ չեն կազմում: Դրանք ևս հոլովվում են ա հոլովիչով, օրինակ՝ աւետիք՛ 

աւետեաց, կարծիք-կարծեաց և այլն։ 

զ) Անեզականների մի խումբ են կ ա զ մ ո ւ մ բ ա յ ա բ ն ե ր ի ց ինք ա ծ ա ն ց ո վ կ ա զ մ վ ա ծ բ ա ո ե ր ը . 

դրանք մոտավորապես ա ն ք ածանցով կազմված անեզականների իմաստն են ունեցել։ Դրանցից 

են՝ նախատինք (նախատեմ բայից), կ ախարդ ինք (կախարդեմ), քծինք (քծնիմ), դատինք (դա -

տիմ), գահինք (գահեմ)։ Անեզականների կազմության այս տիպը ևս գրաբարում բեղմնավոր 

չի եղել։ 

Է) Գ ր ա բ ա ր ո ւ մ կան մի շսւրք գ ո յ ա կ ա ն ն ե ր , որոնք կ ա զ մ վ ա ծ են ունք մ ա ս ն ի կ ո վ . դրան-

ցից են՝ արտևանունք, բարձունք, երկունք (երկն), թիկունք (թեկն), իրաւունք (իրաւ), լորձունք 

(լորձն), խոնջանունք (խոնջան), կնձունք (կունձն), կրկունք, (կրուկ), մասունք, մկանունք 

(մկան), մսանունք (մսան), ուլունք (ուլն), պտկունք (պտուկ), ռնգունք (ռունգն), սկզբունք 

{սկիզբն), փայլատակունք (փայլատակն), քրտունք!ինք ( քիրտն), վանկունք, (խուց) և այլն։ 

Ինչպես ցույց են տալիս օրինակները, բերված գոյականների մեծ մասը Ունեն իրենց եզակի 

ձևերը՝ երկունք երկն, թիկունք/թեկն և այլն, բայց բերված համապատասխան զույգ ձևերը 

եղել են նույնիմաստ։ Այսպես. երկունք ձևը ոչ թե արտահայտել Է երկն ձևի հոգնակիությունը, 

այլ այդ երկու բառերն Էլ նույն իմաստն են ունեցել՝ չնայած իրոք որ կազմության ձևով ե ր կ ո ւ ն f 

բառը երկն բաոի հոգնակին Է։ Ահա այս հանգամանքը նկատի ունենալով Է, որ վերևի բառերը 

համարում ենք անեզականների առանձին խումբ։ Բերված բառերից բարձունքը և մասունքը 

ունեն համապատասխան բարձր և մասն ձևերը, բայց որովհետև հոգնակի թվում այլ իմաստ են 

արտահայտում, այդ պատճառով սրանք ևս դրեցինք անեզականների խմբի մեջ։ Արտևանունք 

բառի եզակին ևս ունի այլ իմաստ, այն Է ՝ ((լեռ ան գլուխո։ 

ը) Անեզականների մի այ լ խ ո ւ մ բ են ա զ գ ե ր ի և ցեդերի անուններից կ ա զ մ վ ա ծ տ ե ղ ա ն ո ւ ն -

ները : 4? մասնիկը դրվելով ազդերի և ցեղերի անունների վրա՝ ոչ միայն ցույց Է տալիս հոգ-

նակիություն, այլև տեղ, երկիր, աշխարհ, այսինքն՝ f-b առաջին դեպքում ունի ձևակազմական, 

իսկ երկրորդ դեպքում բառակազմական իմաստ։ Այսպես, Հ ա յ ք նշանակում Է հայեր և Հայաս-

տան, Պարսք՝ պարսիկներ և Պարսկաստան, Օ ՚շտունիք՝ ռշտունիներ և Ռշտունյաց աշխարհ և 

ա յլն։ Վերջին իմ աստով, ինչպես տեսնում ենք, ք—ն համանիշ Է ստան ածանցին։ ^—ի այդ իմաստ-

ներից հնագույնր եղել Է հոգնակիության իմ աստը, որից և զարգացել Է տեղի իմաստը։ 

Անեզականների կազմության այս ձևը շատ տարածված Է եղել, և հնուց ավանդված ունենք 

բազմաթիվ երկրների ոլ գավառների անուններ, ինչպես՝ Հայք, Վիրք, Պարսք, Յոյնք, Ասորիք, 

• Աղուանք, Քուշանք, Հնդիկք, Ապահունիք, Գամ իրք, Տայք, Սիւնիէք, Ռ չտանիք և այլն։ 



թ ) Անեզական բաոերի նշված այս խմբերից դուրս են Ա՛նում մի շսւրք բ աոե ր. դրանցից 
հն1 ագուգայք, ալիք, ամոլ(ք), այտ(ք), անդունդք, աչք, ապարանք, բարք, գովք, գիր(ք)» 
գիբկ(ք) դէմք, դէպք, դժոխք, եզերք, երես(ք). երկինք ք), զրաՀք, ընդերք, ժանիք, լանջք, 
խելք, խնջոյ(ք), խոխոջք, կամք, կառք, կմախք, կուռք, կուրծք, կրօն(ք), հաւատ(ք), հետք, 
մահիճք, մացառք, մեղք, մէջք, միտք, մօրուք, յօնք, պատճառք, պէտք, սանդուղք, սառնամա-
ն՛իքt սեամք, սնարք, ստինք, սրունք, վանք, վարտիք, վարք, տանիք, տիեզերք, ցաւք, փառք, 
քողք» քիմք, քղանցք, քունք, օձիք, օրենք և այլն։ 

Ի՛նչ է տալիս մեզ բերված բառերի ընդհանուր իմաստաբանական վեր լուծությունը» Ամենից 
առաջ այն, որ այս խմբի բառերի մեծամասնությունը նշում է այնպիսի առարկաներ, որոնք 
բաղկացած են ani/f կամ զանազան մասերից, ինչպես՝ ալիք, այտք, աչք, երեսք, երկինք, 
it ր ահք, ժանիք, լանջք և այլն։ Հայերենի անեզականների հնագույն շերտն են կազմում հենց 
այս տիպի բառերը։ Հավանաբար նախագրաբարյան շրջանում անեզական են եղել միայն այն 
առարկաների անունները, որոնք բաղկացած են եղել ղույդ կամ զանազան մասերից, արտա-
հայտել են մի բարդ ամբողջություն։ Հետագայում անեզականների քանակը անընդհատ համա-
լրվում է, բայց ոչ թե այս, այլ ուրիշ հիմքի վրա։ Արդեն գրաբարյան շրջանում f մասնիկի ձևա-
կազմական ֆունկցիային զուգահեռ զարգացել էր նաև բառակազմական ֆունկցիան։ Եվ իրոք» 
գրաբարյան անեզականների մեծագույն մասի գոյությունը պայմանավորվում է նրանով, որ 
գրաբարում ք մասնիկի մեջ համատեղվում էին և' ձևակազմական (հոգնակերտ), և' բառակազ-
մական ֆունկցիաները։ Չէ" որ դրա բա րի անեզականները մեծ մասամբ f ածանցով կազմված 
բաղադրյալ բառեր են։ Ընդհանուր եզրակացությունը կլինի հետևյալը. 

Սկզբնապես առաջանալով ոլ ձևավորվելով իմաստաբանական հիմքի վրա և իր մեջ ը ն դ -
գրկելով այնպիսի առարկաների անուններ, որոնք բաղկացած են զույզ կամ զանազան մ ա ս ե -
րից, արտահայտում են մի բարդ ամբողջություն, հետագայում անեզականության կատեգորիայի 
մեջ մանող բաոերի քանակը անընդհատ մեծանում է, որովհետև f մասնիկը միաժամանակ ձեոք 
է բերում նաև բառակազմական ֆունկցիա: Այսպիսով, խախտվում է նաև անեզականների ը ն դ -
հանուր բառիմաստային միասնությունը, և f ածանցի արտահայտած տարբեր իմաստներին 
զ ա գ ը ն թ ա ց այդ կատեգորիայի մեջ են մտնում բառիմաստային այ լեայ յ ընդհանրություններ 
ա ն ե ց ո ղ բ ա ռ ե ր : 

2. ԱՆԵԶԱԿԱՆՆԵՐԻ ԻՄԱՍՏԱԲԱՆԱԿԱՆ ԽՄԲԵՐԸ 

Բաղադրյալ անեզականների բառային ընդհանուր իմաստը կախված է այն բանից, թե նրանք 
ինչպիսի բառերից և ինչ ածանցներով են կազմվում։ Այսպես, բա յա բներից անք և ինք ածանց-
ներով կազմվածներր բայանուններ են, ապառնի դերբայից ք ածանցով կազմվածներր գործիքի 
կամ գործարանի անուններ և այլն։ Աոանձին խումբ են կազմում նաև զույգ և զանազան մա-
սերից կազմված առարկաների անունները, երկրների, զավառների անունները և այլն։ Այս հիմ-
քով անեզականները կարելի է բաժանել հետևյալ իմաստաբանական խմբերի. 

ա) Գործողության անուն (բայանուն) արտահայտող անեզականներ. դրանք ամենամեծ 
թիվն են կազմում և կազմվում են բայաբներից անք (անարգանք), ք (վազք) և ինք (նախա-
տինք) մասնիկներով։ 

բ) Տեղանուններ ցու յց տվող անեզականներ, դրանք ևս բավականին շատ են և կազմվում 
են ազգերի և ցեղերի անուններից f ածանցով (Հայք, Սիւնիք)։ 

գ) Գործիք կամ գործարան ցու յց տվող անեզականներ, դրանք կազմվում են ապառնի դեր-
բայից ք ածանցով (խեղդելիք, լսելիք)։ 

դ) Զու յգ կամ զանազան մասերից կազմված առարկաներ ցու յց տվող անեզականներ (երեսք, 

զրահք)։ 

ե) Մարդու բարոյական զանազան հատկություններ ցույց տվող անեզականներ (բարք, 

վարք, փառք, պարտք, կամք, միտք)։ 

զ) Կրոնական զանազան հասկացություններ արտահայտող անեզականներ (աղօթք, անէծք, 

աւետիք, դժոխք, կուռք, դիք> կրօնք, մեղք, նաւակատիք, նզովք, ուտիք, հավատք)։ 

է) .Աոանձին խումբ են կազմում երկու ( f ) , երեք, չորք անեզական թվականները. 

ը ) Բերված այս խ մ բ ե ր ի ց դուրս են մնում մի շարք անեզականներ, որոնք ի մ ա ս տ ա բ ա ն ա -

կան ընդհանրություն չունեն (սառնամանիք, պատճառք, ցավք և այլն)։ 

՛Ք Հա՛ս դես. «V J 
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3. զ ո ւ յ գ аьчьр 

Գրաբարում կան մի շարք բառեր, որոնք ունեն f—ով և առանք f - / r հարաբերակից ձևեր г 

Այսպես, ե ր կ ի ն ք , հ ա ւ ա տ ք , կ ա մ ք , դ է պ ք , մ ի տ ք , ե լ ք , պ է տ ք բաոերը ունեն հարաբերակից և 

նույնիմաստ ե ր կ ի ն , հ ա ւ ա տ , կ ա մ , դ է պ , մ ի տ , ե | , պ է տ ձևերը։ Այդ մասին են վկայում հետևյաք 

փաստերը։ 

«Վկայ են մեզ ե ր կ ի ն ք եվ երկիր» (Եղիշե, 23)1։ 

ա,..Հաւատաց նա յԱ и տուած կենդանի յարարիչն ե ր կ ն ի և երկրի» (Եղիշե, 31)։ 

<r.. .զի պահեսցէ զնոսա ի հւսւաաս իւրեանց» (Ադաթանգեղոս, 120, էջ 69)2։ 

.. .զախտ հաստատութեան հ ա ւ ա տ ո յ » (Փավոաոս, 13)3| 

ասա եկն կ ա մ օ ք ի մահ» (Եղիշե, 39)։ 

«ոչ իւրեանց կւսմս> (Փարպեցի, 41)4։ 

«Զի բախտ անձնաւոր ինչ չէ, այլ դ է պ ք աջողութեան» (Եզնիկ, 91 )$։ 

«՛դէպ եղեւ զի դարձեալ անդրէն ի բարին շրջեցաւ» (Եղիշե, 33)։ .. 

((Ծիծ աղեց ա լ Սառս։ ընդ մ ի տ ս » (Ծնն, Q, 21)։ 

«Եթէ այն ինչ ի մ տ ի էր նորա» (Եղնիկ, 90)։ 

«մուտ ոչ դտանէր, բայց ի կողմանէ դոյզն ե լ ք էին» (Խորենացի, 319)^>։ 

«Եւ ((ել և զմուտ բարեկամացս որպէս ի տոլրնջեան, նոյնպէս և գիշերի սահմանէր» (Խո-

րենացի, 92)։ 

Հղի նչ պ է տ ք անմիտ և ան Հան Հար բանից յարմ արանք» (Խորենացի, 90—91 )։ 

«ինձ ոչ է պ է տ զայնմանէէ (Ադաթանգեղոս, 118, էշ 69)։ 

Գրաբարում այսպիսի զույգ ձևերի թիվը բավականին շատ է եղել։ Օ՛րան ցից են՝ 

Աչիբ/ալի, աղիք/աղի, ամոլք յամոլ, այտք յայտ, անդունդքjանդունդ, անձուկքj անձուկ 

անուրջք ան ուրf, անցք յանց, ա ո ւսն ց ք ք ա ռան ց, արշաւանք / արշաւան, բաշխք j բաշխ, բարուրք!բա-

ր ուր, բովք/բով, գիրք/գիր, գիրկք j գիրկ, գնացք/գնաց, գողօնքj գողօն, գոյք/դոյ, դագաղքj 

դագաղ, դէմքյդէմ, դէպքյդէպ, ելք յել, երեսքյերես, երկք / երկ, երկանք j երկան, երկինք յեր կ ի ն ̂  

զրահք j զրահ, զրոյցք/զրոյց, էջք ՛էշ, ընթացք j ընթաց, ժանիք/ժանի, իմացք ՛ի մա ց, ինչք յինչ, 

խաղացք'խաղաց, խշտիք j՛խշտի, խօսք/խօս, ծնունդ ր /ծնունդ, կաղանդք J կաղանդ , կամքjկամ՛, 

կայք/կայ, կ ացքյկաց, կերպարանք (կերպարան , կերաք յկերտ , կ ո րովք j կորով, կրօնք/կրօն , հա-

ւատք հաւատ, Հետք Հետ, Հնարր/Հնս.ր, հոսք/հոս, հրահանգք/հրահանդ, Հրաշք յհրաշ, մեղք j 

մեղ, մէջք մէջ, մթերք մթեր, միտքյմիտ, մնացք/մնաց, մոոացք/մոոաց, մուտք/մուտ, մօրուք/ 

մօրու, յորձանք J յորձան, յուո ութ բ / յուռութ, յօնք!յօն, նզովք/նզով, ոլորտք J ոլորտ, պաճուճանք J 

պաճուճան, պատճառքjպատճառ , պարտքյսլարտ, պէտք j պէտ, ջանք ՛ջան, սառնամանիքjսառ-

նամանի, սնա րք j սնար, վազք j վաղ, վա յելք/վա յել, վանք՚վւ՚/ն, վարանքյվարան, տուրք / տուր, 

սաւք I ցաւ, օրէնք J օրէն։ 

Եթե բերված ցուցակից Հանենք րայահիմքերից ք ածանցով կազմված ձևերր, ինչպես% անցք! 

անց, գնացքյգնաց, ոնթ՚սցք ՚րնթաց և այլն, մեծ մասամբ կմնան այնպիսի բառեր, որոնք 

արտահայտում են ղույգ մասերից բաղկացած կամ էլ բազմազան մասեր ունեցող առարկաներ 

ինչպես՝ ալիք j ալի, աղիք յաղի, այտք I այտ, զրահք! զրահ, երեսքյերես, մօրուքI մօրու և այլն г 

Պետք է րնդունել, որ այս զույգերից հնագույններր եղել են f—ով ձևերը, իսկ առանց f—A (եզա-

կի) ձևերր առաջացել են հետազա յում զույղ կամ զանազան մասերից բաղկացած առարկա -

ների՝ որպես մի միասնական առարկայի ըմբռնման զոլգրնթաց։ P այց առանց I —ի ձևերը գոր-

ծածության լայն ոլորտներ, ։:ովորաբար, չեն ունեցել և մեծ մասամբ դուրս են մղվել Г ունե-

ցող ձևերի կողմից։ 

Ուսումնասիրությունը ցույց է տալիս, որ բերված զույդերր մեծագույն մասով բացարձաէի 

նու յնանիշներ են եղեի օրինակ՝ ալիք j ալի, աղիք/աղի, այտքիսյտ, անուրջք j անուրջ, երկինք/եր֊ 

՚ Օգտագործված Է1 Ե դ ի շ եք Պատմութիւն ' / , ա ր ՛լ ա ՛է' ան ց, Մոսկվա, ISO 2: 

2 Օգտագործված Է՝ Ա գաթաՆդեղո и I Պ ատ մ ու թիւ% Հայոց ք Տփղիս, 19001 

3 Օգտագործված Է ՝ Փ ա վ и տ ո и /• ո ւ ղ ա ՞/ւ ղ , Պատ մու թիւ֊Ն Հա j n g , Վեն ետ իկ թ 
1832։ 

* Օգտագործված Է% Փ ա ր պ ե ց ի, Պատմութիւ ՛ն Հայոց, Թիֆլիս, 10041 

՚ Օգտագործված է% 1} զ՛սիկ, Եդծ աղաՆդոց։ Թի ֆ / /'" / 1914: 
e Օգտագործված է Խ ո ր ե ն ա ց ի , Պատմութիւն Հայոց, քէփղիս, 1013: 



կին, կրօնքքկրօն, Հաւատք j Հաւ աս;, մ օրուք j մօրու, յօնք!յօն, սառնամանիք!սառնամանի և այլն։ 

Զույգ ձևերից մի մասի մեջ մշակվել են իմաստաբանական և ոճական գործածության տարբե-

րություններI Այսպես, դէպք/դէպ բառերր որպես գոյականներ նույնանիշներ են, բայց դ է պ ձևը 

արտահայտում է նաև այլ իմաստներ, այն է՝ որպես ածական նշանակում է «հարմար» (դէպ 

անուն), է և լ ի ն ի մ բայերի հետ գործածվում է որպես մ իա դիմի բայ (գէպ է, դէպ լինի), ի 

նախդրի հետ արտահայտում Լ մակբայական իմաստ և նշանակում է «արժանավորապես», «ըստ. 

պատշաճի». բացի դրանից, գործածվում է նաև ոճերի մեջ՝ «ի գէպ գալա, «ի գէպ ելանել»? 

Հետք /Հետ բառերը որպես գոյականներ նույնանիշներ են, բայց նետ բառը ունի նաև՛ 

«ետևից» իմաստը, որը նետք բաոը չի կարող ունենար 

Պ արտք I պարտ ձևերր որպես ղ ո լականներ նույնանիշ բառեր են, բայց պսւրսւ բաոը որպես • 

ածական ունի նաև «պարտավոր», «պատշաճ» իմաստները, այլև պարտ է ձևով գործածվում է 

որպես միադիմի բայ։ 

Իմաստաբանական կ ամ ոճական գործածության տարբերություններ ունեն նաև դէմք j դեմ, . 

կամք J կամ, միտք միտ, օրէնք յօրէն և այլ զույգերը։ 

Բերված զույգերի մի մասը այժմ դուրս է եկել գործածությունից, ինչպես՝ բաշխք/բաշխ, . 

իմացք/իմաց, խաղացք 1/սաղաց, կերաք j կերտ, մնացք j մնա ց, մոռացքյմոոաց և այլն։ Բայց֊ • 

դրանց մեծամասնությունր գործածական է նաև այժմ։ Այդ ղույդերից արդի հայերե՛նին են ան-

ցել գլխավորապես f-ով ձևերը, ինչպես՝ ալիք, աղիք, անցք, արշավանք, գիրք, Դույք, դեմք, 

դեպք, ելք, երկանք, երկինք, ընթացք, ժանիք, fur ոք, կամք, կայք, կերպարանք, հետք, հոսք, 

Հրաշք, մեղք, մեջք, մթերք, միտք, մուտք, մորուք, հորձանք, հոնք, նզովք, պաճուճանք, պետք, 

ջանք, սառնամանիք, վազք, վայելք, վանք, տուրք, օրենք։ Բայց քիչ չեն նաև առանց Ղ՜ի ձևերը, 

դրանցից են՝ ամոլ, այտ, անդունդ (գրաբարում հազվադեպ է գործածվել), անձուկ, անուրջ, 

բարուր, բով, գիրկ, գողոն, դագաղ, երես, երկ, զրահ, զրույց, խշտի, ծնունդ, կաղանդ, կրոն, 

Հրահանգ, պատճառ, սնար, ցավ։ Որոշ դեպքերում երկու ձևերն էլ գործածական են տարրեր 

իմաստներով, ինչպես՝ դեմք/դեմ, մեջք/մեջ, գոյք/գոյ, իսկ երբեմն էլ առանց իմաստի տար-

բերակման, ինչպես՝ Հնարքրնար, հավատքյՀավաա։ 

Պետք է նկատի ունենալ նաև հետևյալ Հանգամանքը, գրաբարյան մի շարք անեզականներ 

(դրանք առանցք f - / r չեն գործածվել) իրենց f - ե կորցրել են, ինչպես՝ ակնակապիճք՝^ակնակա-

պիճ, լանջք՝Հ>լանջ, խոխոջք^>խոխոջ, խրխինջք՝Հ>խրխինջ, Հոլնձք՚^Հոլնձ, մաՀիճք^մաՀիճ, . 

յիշոցք՚^հիշոց, նախճիրք՚^նախճիլս 

Կա նաև հակաոակ երևույթը, այն է գրաբարյան մի քանի եզակի բառեր այժմ վերածվել 

են f—ով ձևերի։ Այսպես, գրաբարում զէն (սահմանք քաջաց, ասէ՝ զէնն իւրեանց, П1ПгЬБшд| | 

զօր (սկսավ խօսել ընդ զօրն ՀայոցՀ Փ ս ւ ր պ ե ց ի у , կաշառ (Աստուած մեծ ոչ առնու կաշառՒ 

Բ օրէնք, Ժ), վէր (ունիմք վէր և սպիս բաղումս, Ե ղ ի շ ե ) բառերը եղել են եզակի ձևեր, իսկ 

դրանցից է—ով կազմվածները ունեցել են հոգնակի իմաստ։ Այդ բառերր այժմ գործածվում են՛ . 

միայն և միայն է—ով։ 

Հ 

4 . ԱՆԵԶԱԿԱՆՆԵՐԻ ԳՈՐԾԱԾ Ո ԻԹՅ Ո ԻՆՆԵՐԸ 

Անեզական բառերը, անկախ այն բանից, եզակի* իմաստ Էին արտահայտում, թե' հոգնակի, 

գիտվում Էին որպես հոգնակի և դրանց բայ ստորոգյալը գրվում Էր հոգնակի թվով, որի մասին֊ 

են վկայում հետևյալ փաստերը. 

а Ч ш ш ш г и д ш И q ի г ք առաջին ծննդաբանութեան Հայոց Մեծաց» (Խորենացի, 89)։ «զի փառքն 

ոչ եթէ անձնաւոր ինչ են, այլ ի յաջողութենէ ուրուք ա ն ո ւ ա ն ի ն փ ա ւ լ ք » (Եզնիկ, 83)։ «Եւ ոչ ե ր ՛ -

կ ի ն ք շ ր ջ ի ն » (Եզնիկ, 129)։ «Նոքա գնան, և ե ր կ ի ն ք կ ա ն անշարժ ետեղակալք» (Եզնիկ, 130)։ 

«Եւ այն ե ն դ ա ր մ ա ն ք » (Եզնիկ, 91)։ «Ընգ նոյն աւուրս | ի ն ի ն հ ա ր ս ա ն ի ք » (Խորենացի, 2 2 5 ) ։ 

սև յորովայնէ ո ՛ յ ր ե լ ա ն ե ն ս ա ո ն ա մ ա ն ի ք » (Եզնիկ, 148)։ «Միս ուտել, ասեն, ոչ ե ն մ ե ղ ք » 

(Եղիշե, 29)։ 

Բերված նախադասությունների մեջ անեզականները արտահայտում են եզակի թվի իմաստ, 

և այգ թվով էլ պետք է թարգմանվեն։ Հետևյալ նախադասությունների մեջ, ընդհակառակը, անե — 

զականներր արտահայտում են Հոգնակի թվի իմաստ։ 

«Եւ դ * , մ ք ամենեցուն ի սուրբ սեղանն Հայէին» (Փարպեցի, 30)։ ( ( ա յ լ ի ձայնէ կռա֊ 

ն արկ ա թե ան դարբնաց զօրանան, ասեն, կ ա պ ա ն ք ն » (Խորենացի, 190)։ * ա յ լ ևս չարք չարա-

գոյն ա ն ց ք անցանիցեն ընդ քեզ» (Ադաթանգեղոս, 70, էջ 40)։ «այլ ազատ ի մե դ ա դ ր ա ն ց ո ի 

Ձ* 



թողումք» (Խորենացի, 346), «Մեծաւ չ ա ր չ ա ր ա ն օ ք և պէսպէս տ ա ն ջ ա ն օ ք վատթարէր զբազումս 

ի նոցանէ» (Եղիշե, 23)։ 

Մի շարք անեզականն!, ր իրենց բառիմաստային առանձնահատկություններից ելնելով՝ հոգ -

նակի իմաստ չեն կարող արտահայտել, կամ կարող են արտահայտել միայն հազվագյուտ դեպ-

~քերում, ինչպես՝ կեանք, փառք, վարք, պարտք («պարտավորություն» իմաստով)։ Այսպիսի 

,բառերր միշտ կամ համարյա միշտ իմաստով եզակի են։ Իայց անեզականները իրենց մեծագույն 

•մասով կարող են արտահայտել և եզակի, և հոգնակի իմաստ, ինչպես բա ղան իք֊բա ղան իքնե ր, 

հա րս ան իք ֊հարսանիքներ, մեղք-մեղքեր, տանջանք՛ տանջանքներ, մ եղա դրանք֊ մեղադրանքներ 

(և. այլն г 

Երբ գրաբարյան տեքստերում հ:;ւնտլ իսլում ենք այդ տիպի բառերի, ր it լոր դեպքերում չէ, 

որ կարող ենք ճշտությամբ որոշել արդյոք անե զական ր եզակի՝ իմաստով է գործածված, թե 

հոգնակի։ Հետևյալ նախադաւաւթյունների անեզականները, օրինակ, թւէի տեսակետից անորոշ 

են, «գործեաց զմեղս», «ջինեաց զբաղանիս», «կառք ընթանան», «տեսի զվանս», «գիրք ասեն»! 

•Այսպիսի նախադասությունների մեջ անհնար է իմանալ՝ նա «մե՛ղք է գործել, թե .մեղքեր», 

crբաղնի՛ք է շինել, թե' բաղնիքներ», «կա՛ռք է րնթանում, թե' կառքեր» և այլն, ուրեմն և դրանք 

պարզություն ու բացահայտություն չունեն և խոսակցին պարզորոշ չեն կարող հաղորդել խո֊ 

• ип ղի միտքը։ 

Եվ ահա հենց այդ հանգամանքը՝ իմաստի ճշտության և բացահայտության պահանջը ստի-

պում էր, :ր անեզականը ոչ բոլոր դեպքերում գիտվի իբրև հոգնակի բառ, այլ եթե նա եզակի 

իմաստ է արտահայտում, որոշ ձևով դրսևորի իր եզակի իմաստը։ Սա կատարվում է անեզա-

կան, բայց եզակի իմաստ արտահայտող բառերի հետ եզակի ստորոգյալներ կամ այնպիսի բա-

ռեր գործածելու միջոցով, որոնց թիվը ինքնին պարզ է։ Այսպիսի օրինակներ, ճիշտ է, սակա-

վաթիվ, գտնվում են անգամ գրաբարի հնագույն տեքստերում, իսկ հետագայում դրանց թիվը 

ավելանում է։ Այդ մասին են վկայում հետևյալ փաստերը. 

«Այս կ ե ա ն ք ս պ ա տ ե ր ա զ մ է » (Եզնիկ, 216). аզի յ ա յ տ ն ի լ ի ց ի պ ա ր ծ ա ն ք հաւատոցս մե-

րոց» (Ադաթանգեղոս, 88, էջ 51)» «զի որ միանգամ qտւ)ի անդ գ ի ր ք » (Խորենացի, 351). «զի 

ի տեառնէ լ ի ն ի ց ի նոցա վ ա ր ձ ք » (Փավստոս). «զինչ և պ է տ ք է քեզ՝ արա զիս». «երթ գնա դու 

յո պ է տ ք է քեզ, թէ քեզ պ է տ ք է » (Փավստոս). «հսւսեալ Հր ի վերա նոցա ն զ ո վ ք » . « զ օ ր ա ն ա յ 

շ ն ո ր հ ք » , (гЛх. օրէնս ի մ ն հաստատէ» (Խորենացի, 110)։ «Երկու աղայցեն ի մի երկանս» (Մտթ. 

Իդ. 41). «ի վանս ուրեմն», «ի վանս ուրեք», «վանաց միոջ», «ածէին կառս մի», «էին կուռք 

մի», «ի գրոցս յայսմանկ» 1» Բայց ՐՈ[ՈԸ դեպքերում չէր, որ կարելի էր այս միջոցները կիրա-

՛ռել, և հաճախ նախադասության իմաստը անորոշ էր մնում։ 

5. ԱՆԵ ԸIX. <1 ԱՆ fl Ի M ԱԼՆ ԿԱՏԵԳՈՐԻԱՅԻ «ԼԵՐԱՑՈԻՍ՚Ը 

Անեզականոլթյան կատեգորիան այս նույն դրությամբ լեզվում երկար պահպանվել չէր 

կարող, որովհետև նա այս կամ այն կերպ խանգարում էր իմաստի պարզությանը և բացահայ-

տությանը։ Անեզական բառերի զարգացումը կարող էր ընթանալ երկու ձևով. ա) անեզական 

բառերից f - / / անկմամբ լեզուն կարող կր ստեղծել եզակի ձևեր. f-ով ձևերր գործածել միշտ 

հոգնակի, իսկ աոանց f - / / ձևերը միշտ եզակի իմաստով, բ) բուն հոգնակիի համար ստեղծել 

նոր ձև, և է—ով ձևերր գործածել որպես եզակի ձևեր։ 

Մենք նախորդ Էջերում արդեն ասել ենք, որ անեզական ձևերի հետ միասին գրաբարում 

երբեմն գործածվել են նաև եզակի ձևեր, ինչպեսճ կամ, միտ, մեղ, մէջ, նզով, պէտ, օրէն և 

•այլն։ Գուցե և այգ բաոերը ստեղծվել են անեզականոլթյան կատեգորիայից խույս տալու հա-

մար (զարգացման աոաջին ճանապարհը)։ 

Հենց այգ դրույթից էլ ելնում էին լատինաբան Հեղինակները, երբ անեզականների ծայրից 

է—ն ջնջելով՝ վերացնում Էին այս կատեգորիան գրաբարից։ Սակայն, ինչպես ցույց տվեց լեզվի 

պատմական զարգացումը, աոաջին ճանապարՀր չհաղթանակեց։ Հարց Է առաջանում, թե ինչու։ 

Ա. Այտընյանը այս երևույթը բացատրում Է հետևյալ կերպ։ 

«Բայց հայ լեզվին ոգին և ազգային ճաշակը բնական կերպով մը խնդիրն որոշած Էին. 

արդեն բուն հին ժամանակնեբեն սկսյայ միշտ ախորժելի եղած Էր նաև շատ մը ըստ ինքյան 

1 Օրինակների մի մասը տե՛ս Ա. Ա յ տ ըն յ ա ն , 'Բ՛ե՛ն ական քերականություն աշ-

խարհարար կամ արդի Հայերեն լեզվի, Հիեննա, 1866, \, Է9 8 It 



ե ո ակին երեն ալ է հանգել, որ ստորին և հետին գարուց նոր լեզվին մեք քանի գա ցած ավելի 

հաճախած է։ Այս երկու ճամրաներոլն րնտրությտնը մեք անշուշտ այն պարագան ալ մասն 

ունի որ ի սկզբանն հետե հայ ակ ան քները վարժած Էին բուն հոգնակի անվան ց քով ատեն 

ատեն եզակի բայեր լսերլ. անտարակույս ժողովրղյան բերանը ավելի հաճախ՝ իւչպես մեր 

մեքն ալ ցայսօր»! ։ Սակայն երևույթը ավելի խորն Է։ Անեզականների ձևաբանական վեր լուծու-

թյունից պարզվեց, որ շատ բաոերի այս կատեգորիային պա ականելը բացատրվում Է նրանով, որ 

՛ ՜ ի մեք համատեղվում Էին և բառակազմական, և ձևակազմական ֆունկցիաները, ուրեմն և 

առանց է—ի այդ բառերր կզրկվեին ոչ միայն հոգնակի թվի գաղափարից, այլև բառային կեր-

պարանքից ընդհանրապես։ Ահա այս երևույթն Է պատճառը, որ եթե կ ա մ ք , մ ե ղ ք , օրէնք և այլ 

բառեր ստեպ֊ստեպ կարող Էին հանդես գայ նաև առանց է՜ի» ապա յանցսւն f , չարչարանք, 

զրկանք, բամբասանք, պարծանք, մաղթանք և նման բառերը, որոնց մեք ցայտուն կերպով 
ղրսևորվում Է f— ածանցի բառակազմական ֆունկցիան, երբեք առանց է—ի չէին կարող գոր-

ծածվել, որովհետև այսպիսով նրանք կզրկվեին բառային կերպարանքից, քանի որ f մասնիկը-

նրանց մեք ավելի շատ ոչ թե ձևակաղմական, այլ բառակազմական ձևույթ էրւ Պետք է նկատի՝ 

ունենալ նաև այն հանգամանքը, որ գրաբարում հոգնակի թվի կատեգորիան հանգես է գալիս-

որպես ուժեղ կատեգորիա* շատ դեպքերում, չնայած որ բառը ունի եզակի ձև և ըստ իմաստի է չ 

եզակի է, բայց գործածվում է հոգնակի ձևով։ Այսպես, գրաբարում կա օդ որպես եզակի ձևt 

Բայց Եզնիկը եզակի իմաստով ղործածում է այդ բառի և' եզակին, և' հոգնակին, ինչպես 

€սատանայ ունէր իշխանութիւն շարժելոյ և վւոփոխելոյ դ օ ղ ս , ըստ այնմ զոր Առաքեալն ասէ՝ 

թէ, րստ իշխանի իշխանութեան օդո յս այսորիկ։ Իշխան օ դ ո յ ս այսորիկ կոչէ զնա՝ վասն յերկ-

նիցն անկանելոյ և յ օ դ ս թափառելոյ» (էք 148)։ Այստեղ չորս անգամ գործածված է օդ բաւը. 

բոլորի իմաստն էլ եզակի է, բայց երկու անգամ գործածված է հոգնակի և երկու անգամ եղագի 

թվով։ Նույն ձևով էլ գրաբարում կան դ ա շ ն , թեկն, երկն և այլ եզակի ձևերը, բայց եզակի իմաս-

տով ավելի շատ գործածվում են դրանց հոգնակիները1 թիկունք, դաշինք , երկունք և այլն։ Հենց 

այս ձևով էլ նրանք անցել են արդի հայերենին (անցել է նաև դաշն ձևը)։ 

Լեզվի պատմական զարգացման ընթացքում աստիճանաբար նեղանում են է—ի ձևակազմա-

կան և ընդլայնվում՝ բառակազմական ֆունկցիաները• վերջիվերջո է մասնիկը կորցնում Է իր 

հոգնակի արժեքը, այլ մասնիկներ են անցնում նրա տեղը և այն հանդես Է գալիս սոսկ որպես 

բառակազմական ածանց։ Ինչ չափով որ Г մասնիկը զրկվում Է իր հոգնակերտ իմաստից, ալդ 

լափով Էլ անեզական բառերր զրկվում են իրենց հոգնակի բնույթից և ըմբռնվում որպես եզակիէ 

Հնագոլյն գրաբարից բերեցինք օրինակներ և ցույց տվեցինք, թե ինչպես անեզականը երբեմն՛ 

դիտվում Էր որպես եզակի բառ t Հետագա շրջան ում այս երևույթը ավելի Է ընդարձակվումւ 

Այսպես, Հովհան Մամիկոնյանի մոտ գտնում ենք բազմաթիվ անեզականներ, որոնք գործած-

ված են որպես եզակի բառեր, ինչպես* 

V...սակայն կամք ողորմութեան գ թացաւ***» (34). «Ել շնորհք սուրբ հոգոյն մնասցէ» ( 6 2 ) * . 

«Այս առաջին պահք եղաւ» (73—74)* «гՄնաց յԵփեսոս սուրբ նշխարք Կարապետին» (76)* «Եւ 

եղիցի փառք քո» (170)* «եթԼ յայտնեցալ իրքն» (198)*։ Հ 

Սկզբնապես է-ի հոգնակերտ իմաստի անհետացումը սկսվել Է անեզականներից, նրանք են 

գիտակցվել որպես եզակի, իսկ նրանց հոգնակին կազմվել Է այլ մասնիկներով, ինչպես՝ վ ա ն ե ա ր , 

ւյրեան և այլն։ Ան եզական ութ յան կատեգորիան մեծ գեր Է խաղացել է-ի հոգնակի արժեքի • 

կորստի և հայերենում այլ հոգնակի մասնիկների առաջացման ու տարածման պրոցեսում, 

երևույթ, որ մեր քերականագիտության մեք դեռևս լրիվ չի ուսումնասիրված։ Մ իքին հայերենում՜ 

ան եղական ութ յան կաաեզ ո րի ան Լեզվից արդեն անհետացել Էր։ Բառերի մեծագույն մասր միջին 

Հայերենում հոգնակի Էր կազմում 1՛ Ր մասնիկի միջոցով, իսկ է—ով հոգնակի Էին կազմում միայն 

ձայնավորով վերջացող բառերը (տանեցիք, պախրէք և այլն)։ Գրաբարյան անեզականներր, ինչ-

պես՝ ապրանք, զրկանք, իրաւունք, խելք, խօսք, կամք, մեղք, հայրենիք, կարիք և այլն, ար-

տահայտում էին եզակի իմաստ։ Բերենք օրինակներ միջին հայերենից, ուր գրաբարյան անե-

զականները եզակի իմաստ են արտահայտում. *Շոշափելիքն տա ք լինի» (9)* «բաղանիքն 

օգտէ»* «կարիքն լինի» (22)* «կուրծքն ցավի» (49)* «մէջքն և ողնաշարն ցաւի» ( 7 8 ) . «խելքն 

1 //.• Ա յարն յան, ՛Բննա կան քերսւ կ ան ու թ յու ն , ք» Էք 82—83է 

3 Հ ո վ £ ա ն Մ ամ իկոն յան։ Պատմոէ-թի ւ֊ն Տարօնոյ, ա շխ ւսաո ւ թ յամր և աոա—— 

9 ։ս բանով պատ մ ՚ գիտ* թեկնածու. Աշ. Աբրահամյանի, Երևան, 19411 



՛աւերի» (138 )\» «իրաւունք է» (16)» «կամքն էին ի о (16), «մեղքն ի յառաջնորդաց շլինքն կ* 

. ( 3 5 ) 2 , 

Եթե հարկ էր էին ում անեզականները գործածել հոգնակի թվով, ՚ ~ ն դուրս էր ընկնում ե 

• ավելանում էին եւ*, վի մասնիկները, օրինակ ՝ վաներ ( 2 9 ) , իրալներ (31), ձեռվի (44)2, խօսվի 

(129, 130), աչվի (139), ոտվի (149 

Քանի որ անեզական բառերը միջին հայերենում գիտակցվում Կին որպես եզակի, և 1—ն 

• դրանց մեջ ուներ սոսկ բառակազմական նշանակություն, դրանց նմանակությամբ կազմվում են 

f - ո վ վերջացող նոր բառեր, որոնք գրաբարում չեն եղել, ինչպես՝ աշխարհք, առուգնացք, բե-

րանք, գանգատք, գանգտանք, գինք, գիհք, զարկք, ծեծք, ծեծանք, համարք, հաւերք, 

ջաղացքի» 

Միջին հայերենում f - b դեռ լրիվ ձուլված չէր հիմքին։ Անեզական բառերը հոլովվում էին 

գրաբարաձև, օրինակ՝ գիրք-դրոց, մեղք֊մեղաց, ձեռք-ձեռաց և այլն, իսկ հոգնակիի կազմու-

թյան ժամանակ f-ն րնկնում էր, օրինակ՝ դիրք֊դըեր, ձեռք-ձեովի և այլն։ Կարստը գրում է, 

որ Թլկուրանցոլ մոտ (XV—XVI դգ.) հանդիպում է ո ւ ն ք ե ր ձևը ( կ 194), և սա համարում է 

բացառություն։ Այսպիսի մի ձև մենր հանդիպում ենք «ԴատաստանագրքումЛ ( X I I I դ»)ճ վ ա ն -

՛ ք ե ր (էջ 34)։ 

Ժամանակակից հայերենում \—ն լրիվ ձուլվել է հիմքին, և գրաբար յան ան ե զա 1լ անները 

հոլովվում ու հոգնակի են կագմոլմ սովորական բառերի նման, ինչպես՝ մեղք—մեղքի—մեղքեր, 

կ ա ռ ք - կ ա ռ ք ի - կ ա ո ք ե ր և այլնւ 

6. ԱՆԵԶԱԿԱՆՆԵՐԸ Ո^ՂԱԴՐՈԻԹօԱՆ ՄԵՋ 

Հայ քերականագիտության մեջ վաղուց նկատված է, որ բո։ ոտ կա զմութ յան ժամանակ 

անեզական բառերի վերջին \-ն դուրս է րնկնում։ Մ. Արեղյանր այդ մասին գրում է» «ГԳրաբա-

րում կան բառեր, որոնք գործ են ածվում միշտ, կամ սովորաբար, հոգնակի f —ով իբրև անե-

՛զական բառեր, օրինակ՝ կառք, փառք, խելք, կյանք, քիմք, միտքյմիտ, մ եղք j մեղ, աչք/աչ։ Բա-

ռակազմության (բարդության և ածանցման) ժամանակ առնվում է այսպիսի բառերի եզակին, 

առանց վերջին f բաղաձայնի, օրինակ՝ կառավար , փառապանծ, փառահեղ, սնափառ, խելառ, 

կենսագործել, քմահաճո, մտավոր, անմիտ, մեղավոր, .անմեղ, շնորհալի և այլն»օ, Նույնն է 

ասում նաև պրոֆ. Աճառյան ը. aԱնեզական բառե րր կարող են գործածվել թե բարգության ց մեջ, 

՛և թե՛ առանձին ոճերի մեջ» ա ո ա ջ ի ն դ ե պ ք ո ւ մ գ ո ր ծ նն ա ծ վ ո ւ մ միշտ ե դ ա կ ի ձ և ո վ , երկրորդ 

դեպքում թե' եզակի, և թե' հոգնակի»^ (րնդգծումն իմն է — Մ» Ա»)։ Այս կանոնր ընդհանուր առ-

՛մամբ ճիշտ լինելով'՝ կարոտ է որոշ շտկման։ Փաստերր ցույց են տալիս, որ անեզական բառերը 

բարդության մեջ կարող են աահպտնել \—ն և այն դեպքում, երբ նրանք հանդեи են գալիս որպես 

բառի վերջին բաղադրիչ, իսկ ամբողջ բարդությունն ունի գոյականի նշանակություն, ինչպես՝ 

արևելք, արևմուտք, վայրէջք, վերելք, լուսանցք, քղանցք, հացուտիք, ծխահանք^ծխնելույզ, նաև 

տիեզերք։ Ուրեմն վերևի կանոնր պետք է սահմանել հետևյալ կերպ. ա ն ե զ ա կ ա ն բ ա ո ե ր ը որպես 

բ ա ռ ի ա ո ա ջ ի ն բ ա ղ ա դ ր ի չ հ ա ն դ ե ս ե ն դ ա լ ի ս ա ռ ա ն ց ք - ի , o r . փ ա ո ա ւ ո ր , ո ր պ ե ս բ ա ղ ա դ ր յ ա լ 

բ ա ռ ի վ ե ր ջ ի ն բ ա ղ ա դ ր ի չ ն ր ա ն ք կ ա ր ո դ ե ն հ ա ն դ ե ս դ ա լ և f - ո վ , o r . ա ր Ա ե լ ք , և ա ռ ա ն ց f - ի , ՕՐ. 

ս ն ա փ ա ռ : Ք - ո վ են հ ա ն դ ե ս զ ա լ ի ս ա յ ն ժ ա մ ա ն ա կ , ե ր բ բ ա ր դ բ ա ո ը դ ո յ ա կ ս ւ ն ի ն շ ա ն ա կ ո ւ թ յ ո ւ ն է 

ա ր տ ա հ ա յ տ ո ւ մ : 

Արդի հայերենում հիմնականոսք պահպանվում է գրաբարյան անեզականների բառակազ-

մական այս դրությունը, այն է% բաղադրությունների մեջ 1 ունեցո՛ղ բառերր դուրս են ձգում 

իրենց վերջին f - b , ինչպես՝ միտք-մաոավսր, խելք-խե լահաս , մեղք-մեղավոր և այլնւ Բայց քանի 

՚ «Մ խի թարայ բժշկապետի Հերացլոյ Զերմ անց if խիթա jrnn թի ււ՚հ J), Վեն հ աիկ , 1832 

(փակագծերում ՛նշա՛նակված ե՛ն է ք ե ր ը ) ։ 

С Ր ա տ ա и ա ան ա ղ ի ր ք Սմբատ իշխա նի (Գունդստաբլի)* է Է$ միաձին, 1918։ 

Ա մ ի ր տ ո վ լ ա թ Ա մ ա ս ի ա ց ի , Օդոլա բժշկութեան, խ մ բ . Ատ» Մ ալ խաս յանց , 

Երևան, 1940։ 
4 Հե՛ս K a r s t J o s e f , Historische Grammatik des Kilikisch-armenischen, Stras-

sbuig, 1901, Էչ 103—104։ 
5 Մ» Ա բ ե ղ յ ա ն , Հայոց լեզվի տեսության) Երևան,. 1931, 198։ 

՝ ® Հ» Ա ճ ա ո յ ա ն. Լիակատար քերականութ յուՆ է Հ՛ա տ • 3 , 8ծ71 



որ բառերի հսկայական մեծամասնությունը բաղադրության մեք է մանում եզակի ուղղականի 

•ձևով, ուստի և առանձին դեպքերում այղ բառերր ես բաղադրության մեք են մտնում ժամանա-

նակից հայերենի եզակի ուղղականի ձևով, այսինքն՝ f—ով, օրինակ՝ անխելք, անխելքություն, ծա -

.կաչք, աչքացավ, աչքաբաց, սլետքական, անպետք, կրծքաբաց, հանքատեր, վար քագրոլթյուն , 

Հանքաբանություն, բերքատու, մտքամոլոր և այլն\լ 

P L U R A L I A TANTUM В Д Р Е В Н Е А Р М Я Н С К О М Я З Ы К Е 

М. Е. АСА'ГРЯН 

( Р е з ю м е ) 

В древнеармянском я з ы к е е с т ь ряд с у щ е с т в и т е л ь н ы х , имеющих только форму 
множественного числа, н е с м о т р я на то, что они имеют значение единственного числа. 
Такими словами являются : կեանք — жизнь , աղօթք —•-молитва, միաք — мысль, անէծք — 
проклятие , դժոխք — ад, աչք — очи, օրէնք — закон, երկինք — небо, մեղք — грех, վանք — 
монастырь , աիեդերք—вселенная и т. д. 

В армянских грамматиках такие слова называются անեզական — слова , не имею-
щ и е единственного числа, по-латински plural ia tantum. 

Категория pluralia tantum характерна не т о л ь к о для армянского языка , но и для 
других индоевропейских я зыков . П р о ф . Ачарян считает , что истоки ряда групп plu-
ralia tantum а р м я н с к о г о я зыка следует искать в индоевропейской я з ы к е - о с н о в е . 

В древнеармянском я з ы к е слова , в х о д я щ и е в эту к а т е г о р и ю / с о с т а в л я ю т огром-
н о е количество ; их число п р е в ы ш а е т тысячу . 

В с т а т ь е дается морфологическая и семантическая классификация слов, входя-
щ и х в категорию p lura l i a tantum. на основе которой определяются их д р е в н е й ш и е 
слои. 

В д р е в н е а р м я н с к о м я з ы к е ряд слов имеет парные формы на р и б е з ք, например 
ա ւ ի ք / ա ժ — волна, աղիք/աղի — кишка , անոսրեք/,սնոսրշ — мечта, երկինք/երկին — небо, 

ձնռսնդք/ծնոսնդ — рождение, մ է 9 ք / մ է շ — спина, մօրոսք/մօրոս — бОрОДЗ, յ օ ն ք / յ օ ն — брови 
и т - д . В с т а т ь е р а с с м а т р и в а ю т с я причины существования , употребления и д а л ь н е й ш е г о 
и с т о р и ч е с к о г о развития этих парных форм. 

В среднеармянском языке категории plura l ia tantum не с у щ е с т в у е т . Исчезно-
в е н и е этой категории с в я з а н о с изменением функции частицы р. 

В древнеармянском языке частица р в основном употребляется в качестве фор-
м о о б р а з у ю щ е й частицы, о б р а з у я множественное число имен, как, например: բ ա ն ֊ 
բ ա ն ք — с л о в о - с л о в а , դ ե տ ֊ ղ ե տ ք — рока-реки и т. д. Но она одновременно выполняет 
функцию с л о в о о б р а з у ю щ е г о с у ф ф и к с а , о б р а з у я новые слова п р е и м у щ е с т в е н н о от гла-
гольных основ , к а к : անէծք — проклятие, ը ն թ ա ց ք — ход, ե լք — выход, մոսաք — вход, 
Հմայք — обаяние и т. д. 

В процессе историческего развития языка постепенно с у ж и в а е т с я ф о р м о о б р а -
з у ю щ а я функция и расширяются с л о в о о б р а з у ю щ и е функции. В р е з у л ь т а т е частица р 
теряет значение в ы р а ж е н и я м н о ж е с т в е н н о г о числа, п р е в р а щ а я с ь в с л о в о о б р а з у ю щ и й 
суффикс . 

В какой степени частица р теряет функцию образования множественного числа, 
в такой степени слова , в х о д я щ и е в категорию plura l ia tantum, т е р я ю т значение мно-
ж е с т в е н н о г о числа и воспринимаются словами единственного числа. 

Т а к и е факты наблюдаются и в древнейших текстах грабара . В дальнейшем э т о 
явление р а с п р о с т р а н я е т с я шире , и в X I — X I I вв . категория plura l ia tantum и с ч е з а е т 
из я зыка . 

1 Տե՛ս Մ. Ա ր ե ղ յ ան, Հայոց լեզվի տեսություն, էք 198—199։ 


